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Stalo se ...

ZÁMEK OŽIVILY LILIE
Žirovnice • Léčivé rostliny, eko-
zeleninu, růže a fuchsie a hlav-
ně 350 odrůd lilií mohli obdivo-
vat návštěvníci výstavy květin na 
zámku v Žirovnici. Výstava lilií je 
přitom největší akcí svého dru-
hu v Česku. Každoročně přiláká 
několik tisícovek lidí.

Sport
Vysočina zazářila na 
velké dětské olympi-
ádě v Brně.

čtěte na straně 8

Z regionu
Mostišťská pře-
hrada: lepší zprávy, 
než se vůbec čekalo.

čtěte na straně 6

Společnost
Hejtman navázal kon-
takt se Slováky, Fran-
couzi a Američany.

čtěte na straně 3

Aktuality
Dopravu v kraji bu-
dou koordinovat po-
čítače.

čtěte na straně 2

Nenašli jste naše noviny ve Vaší schránce?
Reklamační linka: 242 450 505

Bramboráři z kraje tlučou na poplach
Vysočina • Loni se bramboráři na Vysočině 
dostali do nejhorší ekonomické situace v no-
vodobé historii. Na diskusi pěstitelů brambor, 
kterou pořádal krajský odbor lesního a vod-
ního hospodářství a zemědělství pod zášti-
tou radního Iva Rohovského 
(ODS) to řekl soukromý země-
dělec a člen Komise pro země-
dělství a životní prostředí kraj-
ské rady Václav Vacek. 

„Loňský rok se stal ekono-
micky jedním z nejhorších od roku 1990 pro 
pěstitele sadby a pro množení brambor na Vy-
sočině. Vstup do EU s podmínkami tak, jak 
bylo před vstupem dojednáno a bohatá úro-
da brambor v celé Evropě sehrály svoje. Zce-
la zodpovědně se dá říci a shodují se na tom 
všichni pěstitelé, že další takový podobný 
rok by byl poslední pro pěstování a množení 

brambor v celé republice,“ řekl Vacek doslova. 
Zemědělci požadovali státní zásah do chová-
ní obchodních řetězců, které by měly ze dvou 
třetin prodávat domácí potraviny. Dále podpo-
ru exportu dlouhodobými smlouvami, vytvo-

ření tuzemského jed-
notného trhu, zařa-
zení dotací na bram-
bory mezi národní 
platby a další opatře-
ní. Diskuse o situaci 

bramborářů z Vysočiny mají pokračovat. 
Podle slov Iva Rohovského je situace, kte-

rá v oblasti pěstování a množení brambor na 
Vysočině nastala, vážná. „Je nutné produkovat 
sadbu s vysokou kvalitou. Kvalita je totiž jed-
ním z největších předpokladů úspěchu v kon-
kurenci se zahraničními dovozci,“ připomněl 
na závěr radní.

Podobný rok jako loni by zname-
nal konec pěstování brambor na 

Vysočině i v České republice

Aktuálně s radním
Dovolenou trávím poslední léta doma na Vysočině. Náš kraj je 

tak neuvěřitelně krásný, že mi opravdu nabízí pohodovou relaxa-
ci i příležitost poznat něco nového. Jsme pátý největší kraj v Čes-
ké republice a máme tu tolik památek a přírodních zajímavostí, že 
je budu poznávat ještě dlouho.

Ostatně, ruku na srdce, většinou známe dobře okolí svého byd-
liště a také místo, kde jsme vyrůstali. Mnohem méně už místa, kte-
rá leží sice ve stejném okrese, ale například na opačné straně. 
A ti z nás, kteří dobře znají zajímavosti na protilehlé straně kra-
je, tvoří spíše výjimky. A přitom je to třeba jen padesát nebo sto 
kilometrů.

Kolik jen na Vysočině vzniklo koupališť, hřišť i dalších příleži-
tostí pro zábavu domácích i turistů. Před deseti lety jsem někde 
napsal, že pro návštěvníky Vysočiny nestačí mít připraven jen ho-
tel či místo na postavení stanu či karavanu, ale také musíme na-
bídnout program, který by návštěvníky pobavil a uspokojil i na-
příklad jejich kulturní zájmy. Dnes se v řadě míst kraje odehrá-
vá tolik zajímavých koncertů, festivalů i divadelních představení, 
že by se o víkendech nedaly ani jednoduše jen objet, natož všech-
ny navštívit.

Některá místa v kraji se prázdninovým programem stala pověst-
ná široko daleko. Telčské či náměšťské folkové prázdniny, jaromě-
řické operní slavnosti, Pacovský poledník a kolik dalších nových 
tradic vzniká i v men- ších obcích našeho kraje. 

Zkrátka, představa, že budu dlouhé hodiny 
cestovat autobusem nebo autem, abych strá-
vil dovolenou v roz- pálených a přeplněných 
přímořských le- toviscích, mne vůbec ne-

láká. Cizokrajné kuchyně 
jsou sice zajímavé a jis-

tě stojí za to je ochut-
nat, ale přece jen 
doma je doma. 

A co vy, milí spo-
luobčané? Nezkusí-
te letos o prázdni-

nách využít krá-
sy naší Vysočiny 
a navštívit zají-
mavá místa tře-
ba i po návratu 

od moře? Vřele to 
vám všem mohu 

doporučit.

František 
Dohnal
náměstek 
hejtmana

Telčskem a Třešťskem zněl folklór
Třešť/Telč • Za podpory kraje 
proběhl v Třešti a Telči na Jih-
lavsku čtvrtý ročník meziná-
rodního folklorního festivalu 
Evropské setkání souborů.

Během pěti festivalových 
dní Českou republiku a Vy-
sočinu reprezentovaly soubo-
ry Kvítek a Podjavořičan Telč, 
Pramínek Jihlava a Studánka 
Žďár nad Sázavou. Ze zahra-
ničí přijely soubory Furmani 
Nitra (Slovensko), Iglice Ága-
svár (Maďarsko), Vega del Se-
gura de Murcia (Španělsko), 
Mexico Folclorico Querétaro 
(Mexiko), Mix Dance Čelja-
binsk (Rusko) a Usa Riga (Lo-
tyšsko). Festival zahájil velký 
komponovaný program s vy-
stoupením všech souborů. V je-

ho průběhu se vedle vystoupe-
ní souborů konaly také bese-

dy účastníků, sportovní soutě-
že a další akce.

Hejtman Vysočiny Miloš Vystrčil (vpravo) má folklór očividně rád. Foto: 
Luboš Pavlíček

V soutěži Vesnice roku zvítězil Jakubov
Na Vysočině je o klání velký zájem ■ Vilémov, který vyhrál před dvěma roky reprezentoval ČR i na evropské úrovni

Jakubov – Obec Jakubov 
u Moravských Budějovic se 
stala letošní Vesnicí roku. 
Zvítězila mezi 38 celkově při-
hlášenými a pěti vítězi okres-
ních kol.
Soutěž má na Vysočině velký 
ohlas a počet obcí, které 
mezi sebou o titul zápolí je 

vždy vysoký. Vítěz ročníku 
2003, Vilémov, dokonce vy-
hrál i celostátní kolo a repre-
zentoval Českou republiku 
v Evropské ceně soutěže 
o obnovu vesnice 2004.

Letošní klání na Vysočině mě-
lo pět vítězů z jednotlivých okre-

Tohle je Jakubov, říká pyšně starosta obce Miroslav Kabelka. Foto: Luboš Pavlíček

sů. Stali se jimi Dušejov z Jih-
lavska, Pikárec ze Žďárska, Ji-
řice z Pelhřimovska, Havlíčko-
va Borová z Havlíčkobrodska 
a Jakubov z Třebíčska. Komise, 
složená ze zástupců Svazu měst 
a obcí, krajského úřadu, Národ-
ního památkového ústavu, Spo-
lečnosti pro zahradní a krajinář-
skou tvorbu a Svazu knihovní-
ků a informačních pracovníků 
všechny obce navštívila a roz-
hodla, že vítězem krajského kola 
soutěže Vesnice roku 2005 kraje 
Vysočina se stal Jakubov u Mo-
ravských Budějovic. „Všechny 
nominované obce dobře znám. 

Osobně si myslím, že vyhrát 
mohla každá. Jakubov u Morav-
ských Budějovic na mne vždy 
působil upraveným a čistým do-
jmem a místní obyvatelé na svou 
obec mohou být právem hrdí,“ 

komentovala výsledky soutěže 
náměstkyně hejtmana pro regio-
nální rozvoj Marie Černá (SNK). 
V Jakubově bude na začátku zá-
ří slavnostní vyhlášení a oceně-
ní obcí.

Výsledky soutěže Vesnice roku 2005:
Vesnice roku 2005 – Jakubov
Modrá stuha za společenský život – Jiřice
Bílá stuha za činnost mládeže – Havlíčkova Borová
Zelená stuha za péči o zeleň – Pikárec 
Diplom za vzorné vedení kroniky – Dušejov 
Diplom za vzorné vedení obecní knihovny – Havlíčkova Borová


